

综述与评论

驾驶行为智能分析的研究与发展

李力, 王飞跃, 郑南宁, 张毅

1. 清华信息科学与技术国家实验室(筹), 清华大学自动化系 北京 100084

2. 中国科学院自动化研究所 北京 100080

3. 西安交通大学人工智能与机器人研究所 西安 710049

收稿日期 2006-9-15 修回日期 2007-3-8 网络版发布日期 接受日期

摘要

越来越多的研究者认识到: 深入地理解驾驶员的驾驶行为将有助于制定更为合理的交通法规和设计更加有效的智能驾驶导航系统, 从而达到减少交通事故提高交通效率的目的. 本文综述了已有的尝试, 较为完整地阐述了目前驾驶行为智能分析研究的四个主要方向: 纵向驾驶行为分析和避撞, 横向驾驶行为分析和道路偏离预警, 复杂驾驶行为学习以及驾驶员状态(疲劳、分心等)分析, 并指出了今后该领域(特别是国内)的可能发展方向.

关键词 [驾驶行为分析](#) [驾驶安全](#) [驾驶员状态分析](#)

分类号 [TP11](#), [TN911.7](#), [U471.15](#)

Research and Developments of Intelligent Driving Behavior Analysis

LI Li, WANG Fei-Yue, ZHENG Nan-Ning, ZHANG Yi

1. National Laboratory for Information Science and Technology (TNList), Department of Automation, Tsinghua University, Beijing 100084

2. Institute of Automation, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100080

3. Institute of Artificial Intelligence and Robotics, Xi'an Jiaotong University, Xi'an 710049

Abstract

It is widely realized that a better understanding of the driving behavior will allow more appropriate road safety policies and more effective intelligent driving guidance systems to be developed, possibly reducing traffic incidents and congestions. By carefully examining the current approaches, this paper provides a brief review of four major issues in this field: longitudinal driving behavior analysis and collision avoidance, lateral driving behavior analysis and lane departure warning, complex driving ability learning and driver status (fatigue, absentmindedness etc.) analysis. The likely future direction of this research field, particularly in China, is also pointed out with a special focus on the advances.

Key words [Driving behavior analysis](#) [driving safety](#) [driver status analysis](#)

DOI: 10.1360/aas-007-1014

通讯作者 王飞跃 feiyue.wang@mail.ia.ac.cn

作者个人主页 李力; 王飞跃; 郑南宁; 张毅

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(1424KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(OKB\)](#)

▶ [参考文献\[PDF\]](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“驾驶行为分析”的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [李力](#)

· [王飞跃](#)

· [郑南宁](#)

· [张毅](#)